
V České republice plné paradoxů, kde „zelení“
nominují bytostního aristokrata na pozici minist-
ra vlády a levicové strany manifestně podporují na
pozici prezidenta liberálního ekonoma vycházející-
ho z principů tržní ekonomiky, lze pochopit i para-
doxní situaci naší psychiatrie. Při narůstající potře-
bě psychiatrické péče doložené zvyšujícím se
počtem prvních ambulantních vyšetření a nárůs-
tem hospitalizací, zůstává psychiatrie, vyjma situ-
ačně vyprovokovaných proklamací, mimo zájem
orgánů statní správy i místních samospráv. Nikoho
neznepokojuje špatná dostupnost psychiatrické
péče ve většině regionů ČR, zastaralá úroveň struk-
tury psychiatrických lůžek a insuficientní síť komu-
nitních služeb. To, že z celkových výdajů na zdra-
votnictví je na tom naše psychiatrie se třemi
procenty prakticky nejhůře v evropské ekonomické
zóně, je často dáváno za vinu samým psychiatrům.
Ozývají se názory, že nevíme co chceme, nedokáže-
me se sami mezi sebou dohodnout, a když se na
něčem shodneme, nedokážeme to prosadit a podob-
ně. Z vlastních řad je zase existující koncepce napa-
dána s tím, že má příliš obecnou formu, někdo ji
zase vidí jako ekonomicky nerealistickou, a také se
občas objeví hlasy, že obsahuje i škodlivé, pro psy-
chiatrii nebezpečné trendy.

Proto se výbor Psychiatrické společnosti ČLS
JEP rozhodl udělat revizi koncepce tak, aby mohla
být základem kvalitativní změny systému psychi-
atrické péče v ČR a dokázala se svým systémem

služeb integrovat mezi vyspělé země Evropy. Tento
krok významně podpořil i Dr. Mathijs Muijen,
poradce WHO pro duševní zdraví, při svých poby-
tech v Praze. Aby koncepce oboru měla šanci „pro-
razit”, tj. mít vliv na zdravotní politiku, musí dosáh-
nout co největšího konsenzu mezi všemi typy
poskytovatelů psychiatrických služeb a nesmí vyvo-
lat pochybnosti u jejích uživatelů.

Výbor PS jmenoval skupinu odborníků, která má
revizi koncepce připravovat. Jsou v ní zastoupeny
všechny formy péče v psychiatrii, já jsem byl jme-
nován koordinátorem této skupiny. Zároveň byly
vytvořeny podmínky pro aktivní účast každého
zájemce na tvorbě koncepce. Prostřednictvím spe-
ciálně upravených webových stránek Psychiatrické
společnosti může každý v přípravném období a
následně v termínu stanoveném pro oponenturu
vyjádřit své podněty a názory. Této možnosti dosud
využil minimální počet psychiatrů a jiných odbor-
níků. Přesto se daří shromažďovat kvalitní kon-
cepční materiály k diskusi. Jedním z těchto pod-
kladů jsou níže uvedené práce kolegů Rektora a
Pěče, kterým jde o věc a nebojí se svoji vizi předlo-
žit odborné veřejnosti k diskusi. Vnímám to jako
výzvu všem, kteří jsou připraveni sdílet a konfron-
tovat své názory ve prospěch vytvářené revize
Koncepce oboru psychiatrie.
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